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 پیامدهای زلزله در تهران 
می تواند در تاریخ بی نظیر باشد

رئیس شورای شــهر تهران تاکید کرد: تهران جزو ۱۰ 
شهر بحران زای کشور اســت. مهدی چمران دیروز در 
آیین بهره برداری از دستاوردهای سازمان پیشگیری و 
مدیریت بحران شهر تهران، گفت: شهر امن آن قدر مهم 
است که خداوند در قرآن به آن قسم یاد کرده است. بی 
تردید شهر ایمن و پایدار بسیار مهم است و از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است.وی افزود: تهران جزو ۱۰ شهری 
است در کشور که مخاطرات طبیعی زیادی دارد؛ البته 
مخاطرات غیرطبیعی مثل جنگ تحمیلی را هم داشتیم 
ولی زلزله و سیل و سایر مسائل خطرآفرین هم در تهران 
داریم  و به این ترتیب تهران جزو ۱۰ شهر بحران زای 

کشور است.
رئیس شورای شهر تهران ادامه داد: در تهران مخاطرات 
دیگــری همچون ناپایداری ســاختمان ها را نیز داریم 
کــه این موضوع به خود شــهروندان بســتگی دارد و 
معضلی است که باید توسط خود مردم حل شود. برای 
ایمن سازی شهر تهران باید تلاش زیادی صورت گیرد 
و تاکنون اقدامات قابل تقدیری انجام شــده اما کافی 
نیســت. اگر زلزله ای در تهران بــا درجات بالا رخ دهد 
معلوم نیســت چه اتفاقی می افتد. گفته شده شاید در 
تاریخ این اتفاق بی نظیر باشــد شهری با این جمعیت 
و تراکم به دلیل ترافیک پیچیده در شــرایط عادی نیز 
تردد در آن با مشــکل مواجه است و در بحرانی مانند 
زلزله معلوم نیست حتی سیســتم های مخابراتی، کار 
خود را به درســتی انجام دهند لذا در سازمان مدیریت 
بحران سیستم مخابراتی برای بحران در نظر گرفته شده 
است.وی تاکید کرد: در مساجد نیز پایگاه هایی در حال 
شکل گیری است که این امر ضرورت ویژه ای دارد تا از 
این طریق مردم خودشــان بتوانند به خودشان کمک 
کنند. در سال های گذشته مانورهایی داشتیم که امروز 
نیز درخواست می کنیم این مانورها برای اعضای ستادها 
و اســتان های معین بار دیگر برگزار شــود. در مواقع 
خطر شــاید خود تهران نتوانــد به خودش کمک کند 
و باید از استان های معین برای کمک بیایند. بی تردید 

انسان هایی عاقل پیشگیری و پیش بینی می کنند.
چمران در بخش دیگری از صحبت های خود در خصوص 
ســاختمان های ناایمن نیز اظهار کرد: ساختمان های 
پایدار و نظارت بر آنها وظیفه نظام مهندسی است؛ لذا 
ساختمان هایی که می خواهند ساخته شوند باید مورد 
نظارت قرار گیرند تا پایدار ســاخته شود. متاسفانه در 
تهران قبلا شــاهد بودیم که ساختمان در حال ساخت 
فرو ریخته که باید در این حوزه دقت نظر ویژه ای داشته 
باشیم. همچنیم باید برای سیل، زلزله و فرونشست در 

تهران اقدامات پایدار و موثری انجام شود.
علیرضا زاکانی، شــهردار تهران نیز دیروز در حاشیه 
آیین  بهره برداری از دستاوردهای سازمان پیشگیری 
و مدیریت بحران شــهر تهران در قالب دوازدهمین 
شــنبه امید و افتخــار نیز در خصوص عدم انتشــار 
لیســت ســاختمان های ناایمن تهران گفت: لیست 
اعلام کردن کار اشــتباهی است و اگر لیست را ارائه 
کنیم از فردا کســی در شهر نمی ماند مهم این است 
که این ساختمان ها ایمن شوند و در گذشته به همه 
چیز به صورت تک بعدی نگاه می شده است و مشکل 
این ســاختمان های ناایمن تنها از لحاظ آتش نشانی 
مورد بررســی قرار گرفته، اما همه چیز ایمنی آتش 
نشانی نیســت.وی در پاسخ به ســوالی در خصوص 
کاربــری ســوله های مدیریت بحــران و موضوع در 
اختیار بودن این ســوله ها برای سازمان ورزش گفت: 
سوله ها می توانند در طول روز در اختیار مردم باشند 
و در حقیقت کاربری چندگانه دارند و بخشی از آنها 
مربوط به تجهیزات اســت که در زمــان بروز بحران 
مورد اســتفاده قرار می گیــرد.وی ادامه داد: در حال 
حاضر از ســوله های مدیریت بحران چندوجهی بهره 
برداری شده و در مواقع غیربحران از آنها برای ورزش 
استفاده می شود، اما مدیریت تمام سوله ها با سازمان 
پیشگیری از بحران شــهرداری تهران است.شهردار 
تهران در پاسخ به سوال دیگری در خصوص واگذاری 
برخی املاک شــهرداری تهران به افــراد حقیقی و 
حقوقی که از گذشته اتفاق افتاده است، گفت: تعدادی 
از املاک در دســت افراد بوده و تعدادی جزو تبصره 
شش محســوب می شــوند که در حال حاضر بیش 
از ۳۰ ملک که در دســت افــراد مختلف بوده تخلیه 
شــده و املاک تبصره شش نیز در حال لیست شدن 
هستند که از سوی معاونت فرهنگی شهرداری تهران 
ارائه خواهند شــد.زاکانی تاکید کرد: در حال حاضر 
۲۲ گروه از ۹ دســتگاه دســت به دست هم دادند تا 
ساختمان های بالای شش طبقه شناسنامه دار شوند 
ایــن کار را از ســاختمان های بلند آغاز می کنیم و تا 

ساختمان های با طبقات پایین تر ادامه پیدا می کند.

گزارش

 افزایش ساعات به کارگیری
 معلمان بازنشسته 

وزیر آمــوزش و پرورش با بیــان اینکه به کارگیری 
بازنشســتگان در اولویت وزارت آمــوزش و پرورش 
نیســت، گفت: بــرای تدریس تمــام وقت معلمان 
بازنشســته در مقطع ابتدایی به دنبال مجوز سران 
قوا هستیم.یوســف نوری دربــاره علت به کارگیری 
بازنشســتگان در کلاس  های درس، گفت: هر ساله 
بازنشستگان به علت کمبود معلم و برای ترمیم کمبود 
ساعات آموزش و پرورش به کار گرفته می شدند و این 
موضوع در طول سالیان گذشته همواره وجود داشته 
اســت.بر اساس اعلام خانه ملت، نوری با بیان اینکه 
فکر می کنم این موضوع در جلسه سران تصویب شده 
البته باید دید ابلاغ هم شــده یا خیر، ادامه داد: تنها 
تغییری که امسال در نحوه به کارگیری بازنشستگان 

داشتیم، افزایش ساعات آن ها است.

خبر

پاسخ آموزش و پرورش به گزارش همدلی:
 آموزش زبان های دیگر
 به نفع منافع ملی است

آموزش و پرورش به مطلب مندرج در روزنامه همدلی 
به تاریخ ۱4۰۱/8/۱5 باعنوان »تضعیف زبان انگلیسي 
در مدارس؛علمي یا سیاســي؟« پاســخ داد و نوشت: 
فراگیری و وســعت قلمرو کاربرد زبان انگلیســی در 
ســرزمین ها و حوزه های مختلف علمی، اقتصادی و 
اجتماعی بر کســی پوشیده نیســت و اختصاص ۱6 
ساعت از برنامه هفتگی دوره های اول و دوم متوسطه 
به آموزش »زبان خارجی« )مصوبه جلسات 88۰ تاریخ 
۱۳۹۲/۲/۲۳ و ۹۲6 تاریــخ ۱۳۹4/۱۲/۱۰ شــورای 
عالــی آموزش و پــرورش( کــه در اکثریت قریب به 
اتفاق مدارس کشــور به آموزش زبان انگلیسی تعلق 
دارد، گــواه توجه وزارت آموزش و پرورش به ضرورت 
آموزش آن به دانش آموزان اســت. با این وجود، ارائه 
خدمات آموزشی به متقاضیان فراگیری زبان های دیگر 
نیز که موجبات توانمند ساختن شهروندان در زمینه 
ارتباط با سایر کشورها و فرهنگ ها و انتقال دانش ها و 
باورهای ایشان به دیگران را فراهم می سازد، می تواند 
منافع ملی را از نظر توســعه امکان برقراری ارتباط با 
تعداد بیشــتری از اقوام، فرهنگ ها و بازارهای تجاری 
و عرضــه فنــاوری تأمین نماید. بــه همین منظور و 
برای توســعه آموزش زبان های خارجی، بر اســاس 
مصوبه جلســه 678 تاریخ ۱۳8۱/8/۲ شــورای عالی 
آمــوزش و پرورش زبان های خارجی مورد تدریس در 
دوره متوســطه یکی از زبان های انگلیسي، فرانسوي، 
آلماني، ایتالیایی، اسپانیولی و روسی تعیین شده است. 
بنابراین، دانش آموزان می توانند یکی از این زبان ها را 
به عنوان درس »زبان خارجه« برگزینند و در صورتی 
که زبانی غیر از انگلیسی را انتخاب کردند، از خدمات 
آموزشی مربوط بهره مند شــوند. از دیگر نکات مورد 
تأکید این مصوبه مکلف کردن وزارت آموزش و پرورش 
به تشکیل کلاس و برگزاری امتحان در مناطقی است 
که امکان تشکیل کلاس برای زبان های مذکور وجود 
داشته باشد. همچنین بر اساس این مصوبه »واگذاری 
اخذ امتحان دروس مذکور به مؤسسات واجد شرایط 
بلامانع است«. به این ترتیب، اتخاذ تدابیر مناسب برای 
افزایش امکانات وزارت آموزش و پرورش برای تشکیل 
و برگــزاری کلاس هــای آموزش زبان هــای خارجی 
دیگر، علاوه بر زبان انگلیسی، به متقاضیان فراگیری 
این زبان ها امر جدید و غیرمنتظره ای نیســت و چون 
تأمین فضا و نیروی انســانی مورد نیاز تشکیل کلاس 
برای داوطلبان محدود این زبان ها در برخی شــهرها 
بسیار دشوار و پرهزینه است، تدارک برنامه هایی برای 
اســتفاده از ظرفیت های موجود مراکزی چون کانون 
زبان که به لحاظ وابســتگی قانونی به وزارت آموزش 
و پــرورش، ســاختار و نیروی انســانی و محتواهای 
آن از طــرف وزارت آمــوزش و پرورش به رســمیت 
شناخته شده اســت، می تواند راه کاری مناسب برای 
اجرای مصوبه مذکور باشد. به این ترتیب و درصورت 
تصویب چنین پیشنهادی، بنیه آموزشی کشور برای 
پاسخگویی به نیازهای متقاضیان در این زمینه تقویت 
خواهد شد و این امر طبیعتاً با برنامه ریزی برای ارتقای 
کیفی آموزش زبان انگلیســی که همــواره مورد نظر 
وزارت آموزش و پرورش بوده، مغایرتی نخواهد داشت.

توضیح پلیس درباره فعالیت 
گشت های ویژه

رییس پلیس تهران بزرگ درباره فعالیت گشت های 
ویژه پلیس بــرای برخورد با ســارقان و زورگیران 
توضیحاتــی را ارائه کرد.ســردار حســین رحیمی، 
رییس پلیس تهران بزرگ درباره فعالیت گشت های 
ویــژه پلیس گفت: در کنار انجام فعالیت های جاری  
پلیس، حدود سه هفته است که اقدامات گشت ویژه 
پلیس نیز آغاز شده اســت و اقدامات اثربخشی نیز 
داشته اســت.وی ادامه داد: در این مدت گشت های 
ویژه پلیس دو برابر شده است و در شب ها نیز توجه 
ویژه ای شــده اســت، چراکه مجرمان و ســارقان و 
متخلفان از التهاباتی که در جامعه است سوءاستفاده 
کرده و تصور می کنند کــه پلیس در جای دیگری 
درگیر اســت و جرائم اینها را فراموش کرده اســت.

رییس پلیس تهران بزرگ خاطرنشان کرد: به هیچ 
وجه اینگونه نیســت و ما در عیــن حال که امنیت 
شــهروندان، جامعه و بازاریــان را با قاطعیت فراهم 
می کنیم از ســوی دیگر نیز با مجرمان، ســارقان و 
کســانی که امنیت جامعه را به مخاطره بیاندازند با 

قاطعیت برخورد می کنیم.

تجلیل از برگزیدگان هشتمین دوره 
مسابقه دانش آموزی نور 

در مراســم اختتامیه پنجمین دوره مســابقه دانش 
آموزی نور بزرگداشــت ابوریحان بیرونی که در تالار 
سوره حوزه هنری برگزار شد از برگزیدگان این دوره 
از مسابقات با حضور علی عمرانی مدیر اجرایی بنیاد 
مصطفی )ص( و حازم فریپور دبیر جشنواره تقدیر و 
تجلیل شــد.حازم فریپور، دبیر مسابقه دانش آموزی 
نور در این مراســم اظهار کرد: موضــوع این دوره از 
مسابقه ساخت فیلم های علمی یک دقیقه ای بود که 
از شرکت کنندگان در این مسابقه خواسته شده بود 
که فیلم ها به صورت گروهی ساخته شوند.وی با بیان 
اینکه آثار این دوره از مســابقه کیفیت بالا و محتوای 
علمی خوبی داشتند، افزود: امسال برای پنجمین دوره 
مسابقه، موضوع عمومی با عنوان خطاهای بینایی را 
اعلام کردیم که داوران از این موضوع غافلگیر شدند 
چراکه در مطالب کتاب های درسی درباره این موضوع 
چیزی نوشته نشده است.فریپور ادامه داد: فیلم های 
برگزیده در سایت جایزه مصطفی قرار داده شده است 
و همچون ســال های گذشــته، آثار برگزیده دانش 

آموزان به نمایش در خواهد آمد.

خبر

همدلی| علی رغم افزایش۳۰۰، 4۰۰ و7۰۰ 
درصــدی قیمــت دارو، بســیاری از اقلام 
دارویی در کشــور با کمبود رو به رو شــده 
است. در شرایطی که پیش از این داروهای 
بیماری هــای خاص کمیاب بود و گذر افراد 
بــرای تامین آن بــه خیابان ناصرخســرو 
می افتاد، اما چند مدتی است که این مساله 
به داروهای معمولی همانند آنتی بیوتیک، 
سرم و شــربت های کودکان سرایت کرده و 
این ماجرا همچنــان تداوم داردف تا جایی 
که برخــی گزارش ها از مراجعــه بیماران 
شهرستانی به تهران برای تهیه دارو حکایت 
دارد. مســئولان مرتبــط، غافل گیری بابت 
تولیدکنندگان  و کم کاری  آنفولانزا  افزایش 
را عمــده دلیــل نابه ســامانی های اخیــر 
می دانند. رئیس ســازمان غذا و دارو گفته 
آنفلوآنزای زودرس؛ دارو و درمان را شــوکه 
کرد. نایب رئیس انجمن داروســازان ایران 
هم دیــروز گرانی شیشــه را علت کاهش 
تولید آنتی بیوتیک کودکان دانســته است. 
برخی نیز همانند نیک بین، نماینده مجلس 
به ردپای دلالان و ســودجویان در ماجرای 
کمبود دارو اشــاره می کننــد.  محمدرضا 
واعظ مهدوی، رئیــس انجمن علمی اقتصاد 
ســلامت هم البته طرح دارویــار را عامل 
این مساله می داند و می گوید: روشن است 
که اگــر باد بکارید، طوفــان درو می کنید. 
وضعیت موجود کامــلا قابل پیش بینی بود 
و چند ماه پیش به طور مکرر هشــدار داده 
بودیم که حذف ارز دارو و ســپردن آن به 
دســت بازار آزاد، شــرایط نظام سلامت را 
بحرانی می کنــد که متاســفانه این اتفاق 
رخ داد. اما دکتر »مهدی ســلیمان جاهی« 
دبیر ســندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انســانی در گفت وگو با »همدلی« می گوید 
که موضوع کمبود دارو و گرانی آن مســاله 
امروز و دیروز نیست و از حدود سال گذشته 
تولیدکنندگان به این مساله هشدار دادند. 

تهیه دارو این روزها ســخت شــده است، 
برخی از انواع داروها به راحتی در دســترس 
نیســتند و مردم سرگردان کوچه و خیابان 
شــده اند. تا قبل از این شاید تصور کمبود 
داروهای بیماران خــاص دور از ذهن نبود 
اما کسی فکرش را نمی کرد یک روز کمبود 
آنتی بیوتیک و شــربت دیفــن هیدرامین 
سبب نســخه گردانی مردم از این داروخانه 

به داروخانه ی دیگر شود.
 کمبود 200 تا 700 قلم دارو

احمد توکلــی، رئیس هیات مدیره دیده بان 
شــفافیت و عدالت چندی پیش با ارســال 
نامه ای به معاون اول رئیس جمهور نســبت 
به کمبود حدود ۲۰۰ قلم دارو در آینده ای 

نزدیک هشــدار داد و نوشــت: دیده بان در 
ماه های گذشــته نیز پیش بینی این موضوع 
را کــرده بود و به مســئولین امر تذکر داد، 
اما به آن توجهی نشــد. البته  نایب رئیس 
میزان کمبود  دارو  واردکننــدگان  اتحادیه 
اقلام را بیــش از ۲۰۰ دارو عنــوان کرده 
و گفت: وضعیت و لیســت دپــوی دارو در 
کشــور به رنگ زرد درآمده است به معنای 
مرحله ی هشــدار که فاجعه اســت. در این 
لیســت کمبود، تقریبــا 7۰۰ قلم دارو قرار 

گرفته است.
عقبگرد از صادرات دارو به کمبود

دکتر مهدی ســلیمانجاهی، دبیر سندیکای 
صاحبان صنایع داروهای انسانی در گفت وگو 
با »همدلــی« درباره تاثیــر احتمالی طرح 
دارو بر این نابه ســامانی ها می گوید:»مساله 
تنها طرح دارویار نیســت. یک سال پیش با 
دولت نامه نگاری داشــتیم و در آن هشدار 
دادیم که اگر قیمت گذاری اصلاح نشــود و 
مشــکل نقدینگی تولیدکنندگان حل نشود 
به طور حتم در بازار دارو با مشــکل روبه رو 

می شویم.«
او می افزاید:»عوامــل مختلفی دســت در 
دســت هم داده تا شــاهد چنین وضعیت 
باشــیم. هیچ زمانــی در بازار دارو شــاهد 
چنین وضعیتی نبودیــم و حتی در برخی 
اقلام همانند آنتی بیوتیک که هم اکنون کم 
شده، حتی صادرات نیز صورت می گرفت.«

دبیر ســندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی با اشــاره به ظرفیت تولید ۳ برابری 
دارو در کشــور می گوید:»اما کم توجهی به 

اصلاح روش هــا، تولیدکنندگان و هم اینک 
بازار دارو و بیماران را با مشــکلات زیادی 

مواجه کرد.«
 وعــده پرداخت تســهیلات برای 

چندمین بار
ســلیمانجاهی دربــاره برکنــاری برخــی 
تولیدکنندگان از ســوی دولــت که عنوان 
شــد، آنهــا عامل ایــن مشــکلات بودند 
اظهار داشــت:»عمده این مشــکل ناشــی 
از ســوءمدیریت بوده است. ســایه کمبود 
نقدینگــی بر ســر تولیدکننــدگان حوزه 
دارو ســنگینی می کند. علی رغم اینکه در 
چندین نوبت اعلام شد که قرار است دولت 
تســهیلاتی به تولیدکننــدگان بدهد اما نه 
تنها این دستور به درستی انجام نشد، بلکه 
برای بازپرداخت بدهی های گذشته نیز برای 
تولیدکنندگان ضرب الاجل در نظر گرفتند 
که در این شــرایط آسیب های سنگینی به 

آنها وارد می کند.«
او ادامه می دهد:»تســهیلات ۱5 همتی را 
بارها اعلام کرده اند امــا این وعده ها کمتر 

عملیاتی می شود.«
 تداوم مصائب ارز 4200 

دبیر ســندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انســانی با بیان اینکه عمده شــرکت های 
بورســی هستند که  دارویی شــرکت های 
زیان در آنها متوجه سهام داران نیز می شود، 
افزود:»بنابراین اگــر تولید صرفه اقتصادی 
نداشــته باشــد، طبیعی اســت که شاهد 

اختلال هایی در زمینه عرضه دارو باشیم.«
و  تــورم  تشــدید  بــه  اشــاره  بــا  او 

افزایــش چندبرابــری مــواد اولیــه تولید 
ارائــه  خدمــات  گفت:»تولیدکننــدگان 
نمی کنند که به عنوان مثال اعلام شود که 
از هزینه دســتمزد خود کم کنید، آنها در 
شــرایط گرانی مواد اولیه می خرند و قاعدتا 
انتظار ندارند در این شــرایط با ســرکوب 
قیمت روبه رو شــوند، بنابراین صحبت این 
اســت که اگر کالایی در نتیجه تورم گران 
شد هم به تولیدکننده اجازه متعادل سازی 
قیمت داده شود و هم به روش های مختلف 

از جمله تسهیلات حمایت صورت گیرد.«
دبیر ســندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی با بیان اینکه هشدارها در این زمینه 
متاسفانه شنیده نشد می گوید:»موضوع ارز 
4۲۰۰ و تصمیماتی که در این زمینه اتخاذ 
شد چندین مدت به محل ابهام داروسازان 
تبدیل شــده بود و نمی دانســتیم که این 
مابه التفاوت قرار است از کجا جبران شود و 
برنامه دولت در این زمینه چیست. بنابراین 
مشــکلات ایجاد شــده در زمینه عرضه را 
نباید تنها به کم کاری تولیدکنندگان مرتبط 

دانست.«
سلیمانجاهی با بیان اینکه دولت هم اکنون 
مجبور به واردات با قیمت چندبرابری دارو 
شــده، می گوید:» این در شــرایطی است 
که اگر به موقع عمل شــود شــاهد خروج 
ارز از کشــور از بابــت واردات و هزینه های 
می گویــد  او  نمی شــدیم.«  چندبرابــری 
مشــکلات صنعت دارو راه کار دارد به شرط 
آنکه کمــر به نابودی ایــن صنعت همانند 

صنعت نساجی نبسته باشند.

دبیر سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی در گفت وگو با همدلی: 

یکسالاستدربارهداروهشدارمیدهیم

همدلی| معضــل کمبود جای پارک و نبــود پارکینگ از 
معضلات پایتخت اســت که به رغــم برنامه هایی به عنوان 
راه کار کاهش این معضــل، در دوره های مختلف مدیریت 
شــهری، اما تاکنون این معضل رفع نشــده و حتی افزایش 
نیز پیدا کرده اســت، چرا که سالانه  تعداد زیادی خودرو به 
مجموعه خودروهای تهران افزوده می شود و این موضوع به 

مشکل کمبود جای پارک دامن می زند.
روزانه بیــش از 8 میلیون خودرو در تهــران تردد می کند 
که بســیاری از آنان برای حضور در مراکز تجاری، درمانی 
و خدماتــی در خیابان های اصلی یا کوچه های فرعی نیاز به 
توقف و پارک ماشین  دارند. اما پارکینگ های شهری تهران 
پذیرای این تعداد ماشین نیســت و معضل نبود پارکینگ 
درتهــران، کوچه ها و خیابان های این شــهر را به پارکینگ 
عمومی تبدیل کرده است. به نحوی که کمبود پارکینگ در 
مراکز پرتردد شهرها موجب شده علاوه بر حاشیه خیابان ها، 
داخــل کوچه ها نیز به محلی برای پــارک خودروها تبدیل 
شود و این مساله موجب بروز مشکل برای ساکنان و ایجاد 

نارضایتی آن ها شده است.
بدیهی اســت کمبود جــای پارک  و پارکینگ مســتقیم و 
غیرمســتقیم بر نظــم ترافیکی تاثیرگذار اســت و همین 
پارک های آشــفته  موجب افزایش ترافیک خواهد شــد و 
افزایش ترافیک هم تشــدید آلودگی هوا و ســایر مشکلات 
زیست محیطی و روان شناختی را برای شهروندان به همراه 

دارد.
 تهران چقدرکمبود پارکینگ دارد؟

آمار دقیقی از کمبود پارکینگ در تهران وجود ندارد، ارقام 
متفاوتــی  از 45۰ هزار تهران تــا یک میلیون کمبود جای 
پارک در تهران عنوان شده است. همین چندماه پیش، سید 
جعفر تشــکری هاشمی، عضو  شورای شهر تهران در مورد 
کمبود جای پارک درپایتخت گفت: » در چند سال گذشته 
مطرح می شــد که 45۰ هزار کمبود جای پارک در تهران 
داریم ولی اخیراً در گزارشــی دیدم که یک میلیون کمبود 
مطرح شــده که به نظرم باید کار کارشناسی دقیقی در این 
زمینه انجــام گیرد و آمار به صورت دقیق احصاء شــود.« 
البته به نظر می رســد وضعیت کمبود جای پارک بیشــتر 
از این اعداد و ارقام ذکر شــده از سوی مسئولان باشد. چرا 
که براساس استاندارد های جهانی، در ازای هر کیلومترمربع 
باید ۱۰ مجتمع پارکینگی بــا ظرفیت هرکدام ۳۰۰ واحد 
پارکینگ وجود داشــته باشــد، اما در تهــران در ازای هر 

کیلومتر بــه جای ۱۰ مجتمع فقــط ۳ مجتمع پارکینگی 
وجود دارد که اگر آن را در مقیاس اســتاندارد ها بسنجیم 
به عدد 5 هزار مجتمع پارکینگی می رســیم. اگر هر کدام 
۳۰۰ واحد پارکینگ گنجایش داشــته باشند یعنی تهران 

یک میلیون و 5۰۰ هزار واحد پارکینگ کم دارد.
فقــر پارکینگ در تهران به مثابه شمشــیر دو لبه اســت. 
ایــن موضوع ضمن این که معضلی برای کلان شــهر تهران 
محسوب می شــود، اما فرصتی را نیز ایجاد کرده است، که 
شهرداری از قبل آن بتواند درآمد پایداری برای خود دست 
و پا کند. این فرصت از دید مدیران جدید شهری نیز مغفول 
نمانده است و شــهرداری تهران در دوره جدید پیش بینی 
کرده که5۰۰ میلیارد تومان از راه اندازی پارک حاشــیه ای 
کسب درآمد کند و مصوبه پارک حاشیه ای شورای شهر نیز 
شهرداری را موظف به سازماندهی ۱۲۰ هزار جای پارک در 
شهر می کند. گفتنی اســت پارک حاشیه ای خودرو که به 
آن پارک هوشمند حاشیه ای هم می گویند، قسمت هایی از 
کنار خیابان های مختلف است که برای پارک خودرو با تابلو 

متمایز و مشخص هستند.
 چه زمانی پارک حاشیه ای به تهران می آید؟

شهرداری تهران وعده داده است که تا پایان امسال بیش از 
۱4 منطقه مجهز به پارک حاشیه ای شوند. مناطق ۱، ۲، ۳، 
4، 5، ۹، ۱۰، ۱۱، ۱۲، ۱۳، ۱4، ۱7، ۲۱، ۲۲ از آن جملــه 
هســتند و در این میان با هوشمندسازی حتی امکان رزرو 
جای پارک نیز فراهم شود. در این میان مزایده های زیادی 
در مناطق برگزار شده تا پیمانکاران این عرصه را در دست 
بگیرند و با خط کشــی و تابلوکوبی دســت به فروش جای 

پارک خیابان بزنند.
عمار ســعیدیان فر، معــاون بهره برداری از سیســتم های 
حمل ونقل و محدوده هــای ترافیکی ســازمان حمل ونقل 
و ترافیــک در ایــن زمینه به میزان گفته اســت »در حال 

حاضر روند برگزاری مزایده های مدیریت پارک حاشــیه ای 
تهران بــا مدل های جدید فنی و هوشــمند در ۱4 منطقه 
تهران در حال انجام اســت. نهایتــا تا پایان دی ماه ۱4۰۱ 
بــا نصب تجهیزات ترافیکی و بهره برداری مجموعا 7۰ هزار 
فضای پارک حاشیه ای آغاز به کار خواهد شد و سایر مناطق 
شهرداری تهران هم تا پایان امسال به نتیجه می رسد. هدف 
اصلی مدیریت پارک حاشیه ای، ساماندهی ترافیک معابر و 

روان سازی جریان ترافیک و مدیریت تقاضای سفر است.«
بناســت تا همه پیمانکاران اطلاعات خودرو ها را به سامانه 
تهران من ارســال کنند و این سامانه در مورد میزان بدهی 
خودرو ها اطلاعات لازم را نمایش دهد و شــهروندان از این 
طریق بتوانند جای پارک در گوشه خیابان پیدا کنند. حال 
باید ببینیم شــهرداری تهران می تواند تــا پایان ۱4۰۱ به 
یکی از معظلات همیشــگی پایتخت سروســامانی بدهد یا 
این طرح نیزمانند بســیاری از طرح ها و لوایح این اقدام به 

تاریخ می پیوندد.
 پارک حاشیه ای؛ طرح های بی نتیجه

البتــه این اولین بار نیســت که مدیران شــهری از پارک 
حاشــیه ای سخن می گویند. شــهرداری ها در همه ادوار به 
فکر ســاماندهی پارک حاشــیه ای برآمده انــد، اما هیچگاه 
این طرح ها به نتیجه نرســیده و بعد از مدتی رها شده اند.  
بســیاری عدم موفقیت تجربه پارک حاشیه ای را به وجود 
رابطه مالی میان مامور شــهرداری و شهروند گره می زنند 
که معمــولا این رابطه با درگیری های زیــادی همراه بوده 
اســت. برخی از مدیران شهری پیشــین نیز عدم موفقیت 
ایــن موضوع را به نبود انگیزه در میان مدیران شــهرداری 
نسبت می دهند .به تازگی، حمد علیخانی، رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شــورای شهر دوره پنجم در مورد عدم 
اجرای پارکومتر یا پارک حاشــیه ای در دوران گذشــته  به 
رسانه ها گفته: »باید بحث جای پارک و پارکومتر به صورت 
ریشــه ای حل شود و یک سری عوامل باعث شده شهرداری 
برای اجرای آن انگیزه لازم نداشته باشد.«. او ادامه می دهد: 
»شــهرداری برای طرح ترافیک تلاش می کند، ولی پارک 
حاشــیه ای را به اجبار انجام می دهد چرا شــهرداری برای 
اجرای پارکومتر باید هزینه کند، ولی درآمد آن را به خزانه 
دولــت بریــزد و بعد از آن باید از دولت ایــن مبالغ را پس 
بگیرد.«علیخانی معتقد اســت »شــهرداری و پلیس برای 
اینکه جریمه ها را باید به حســاب خزانه دولت واریز کنند 

همواره چندان رغبت برای پیشبرد این طرح نداشته اند«.

گزارش همدلی از کمبود جای پارک در پایتخت
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